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ÉVKÖZI 31. VASÁRNAP                             B év                    1– 5 oldal 

 

Olv.: MTörv 6,2-6 – Zsid 7,23-28. – Mk 12,28b-34 

A főparancs        
          

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

 

Szentmise bevezetése 

A mai napon,  

november 4-én, nemzeti gyászunk ünnepén 

az Isten könyörületéért esedezünk! 

 

Kedves Testvérek! Egyetlen szövetségesünk van, az Isten! Más népek elmondhatják, hogy 
vannak szövetségeseik. El kell gondolkodni, mit ér, mennyit ér az emberi szövetkezés. Mi a 
célja minden emberi szövetkezésnek? Boldog az a nemzet, amelynek Isten a szövetségese! 
 

Ebben a szentmisében imádkozzunk azért, 
hogy a magyar nemzet ráébredjen a hivatására! 

 

A mai vasárnap mintha erre rendeltetett volna, - ezt az igazságot állítja a középpontba. Annak 
kifejezetten örülök, hogy a ministránsfiúk nem férnek el itt az oltárkörül. Majd kitaláljuk, 
hogy előre meghatározott helyeken, hogyan maradhassanak közel az oltárhoz. Ha van 
vigasztaló a nemzet számára, akkor ők azok. A nemzeteknek férfiemberekre van szüksége, az 
asszonyok bátorítsák a jóra őket! Tartsunk bűnbánatot! 
 

Szentbeszéd 

Kedves Testvérek! Van kérdésük? 

Ha nincs, akkor válaszolok arra, 
amit a tudós ember kérdezett Jézustól! 

 

Ez a kérdés nem önmagában fontos. Itt élünk ebben az országban, itt élünk Európában, akkor 

a kereszténységgel, az istenhittel, az emberszeretettel kapcsolatos minden kérdésnek sokkal 
nagyobb távlatai vannak annál, minthogy egyszerűen egy kérdést tisztázzunk magunkban!  
 

A kérdést azért kell tisztázni, 
mert a tét igen nagy! 

Valóban, fölismerjük-e a választ, 
rádöbbenünk-e arra, hogy a kérdés arról szól: 

vissza tudjuk-e szerezni  

Európában, Magyarországon az Isten tekintélyét? 

 

Össze tudunk-e szedni magunkban elegendő erőt ehhez mi, akiket egyszerűen a társadalomból 
kiszorítottak, mert úgy gondolták, hogy nekünk nincs helyünk a társadalomban, mit keresnek 
ott a keresztények, a hívő emberek? A kérdés az: 

 

A kereszténység legfőbb képviselőjét, 
az Egyházat 

vissza tudjuk-e hozni a peremkerületről 
az élet közepébe? 
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Egyedül az Egyháznak 

 

- mondhatom így – 

- Istennek, az Isten Fiának, aki értünk Emberré lett, 
aki elhozta ide közénk az Isten országát – 

 

van válasza a világ számára,  
olyan válasza, ami az ember javát szolgálja! 

 

A parancsolatok 
Minden e világi válasz számításból születik, egyedül az isteni válasz szolgálja az ember javát, 
az ember érdekét. Lehet beszélni a parancsolatokról, ez volt a fő kérdés: melyik a legfőbb a 

parancsolatok közül? A zsidóknál nemcsak a tízparancsolat volt, hanem rengeteg előírás. A 
zsidók nem tettek különbséget a parancsolatok és előírások között, mindegyik az Istennel volt 
kapcsolatos, áttételesen az emberrel. Ők tudták és értették a parancsolatok értelmét.  
 

A parancsolatok jelölik ki az élet útját 
és az emberi boldogság útját! 

 

Tessék erre fölfigyelni! Érdemes! Az emberi parancsolatok soha nem az ember boldogságával 
foglalkoznak, legjobb esetben az ember boldogulásával. A kérdés az, hogy mindaz a törvény, 
amit az ember boldogulásával kapcsolatosan hoznak, boldoggá teszi-e az embert? 

 

A tét igen nagy! 
 

A tét nagy elsősorban országunkban, - amely ma gyászol - ebben az Európában, amely a mi 
hazánk, mi európaiak vagyunk. Ezt az Európát egyszerűen kilúgozták, elvették az értékeit!  
 

A szeretet parancsolata 
Ma hallunk arról az egyetlen igazságról, amelynek útján visszaszerezhetjük emberi 
méltóságunkat, nemzetünk méltóságát és Európa értékeit. A szeretet parancsolatáról van szó! 
Rengeteget tudunk a szeretettel kapcsolatosan, könyvek tömege jelent meg, csak talán az 
árnyalati finom eltérések szoktak kimaradni. Így beszélünk, hogy szeretjük a természetet, 
szeretünk egy jó ételt. Szeretjük egyik, vagy másik ruhánkat, amit szívesen veszünk 
magunkra. Sok mindenre mondhatjuk. Mindannyian kell, hogy tudjuk, hogy a szeretet az 

emberi kapcsolatok világában őshonos. Más szóval kellene értelmezni és értékelni mindezt a 
fajta szeretetünket. 

Szeretetnek egyedül  
az emberi kapcsolatok világában van helye! 

 

Amikor az emberi kapcsolatok világában értelmezzük a szeretet fogalmát, akkor az emberek 
becsukják a fülüket, nem is akarják hallani, nem óhajtanak vele foglalkozni. Idáig jutottunk, 
ennyire sikerült megrontani az emberi gondolkodásunkat, hamis pályára vinni emberi 
útjainkat. Nem könnyű fogalom ez, kicsit most kibontom, akár még meghökkentő is lehet. 
 

Nemeshegyi Péter jezsuita atyánál olvastam  
Japánban dolgozott, Szaporóban egyszer több mint száz apácának beszélt a szeretetről egy 
órán keresztül. Amikor befejezte az előadását, akkor azt mondta: van-e valakinek kérdése? 
Föltette egy apáca a kezét: mondja meg, mi a szeretet? Péter Atya nagyon színesen tud 
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gondolkodni, beszélni, írni is, kétségbe esett. Nagy zavarában a következőt mondta. Abban a 
teremben volt egy nagy feszület. Azt mondta az apácának: 
 

Nézzen erre a keresztre,  
gondoljon arra, Aki azon a kereszten szenvedett, 

előtte értünk élt és minket tanított! 

Ez a szeretet! 

 

A legfőbb törvény 
Kicsit gondolkodjunk. A törvénytudó, a tanult ember ezt a kérdést hozta elő: melyik a legfőbb 

a törvények közül? Ő maga felmondta a választ is. Tökéletes választ adott. Jézus nagy 
dicséretben részesítette, jól feleltél, jól tudod, de Jézus hozzáfűzött egy másikat, ez a kettő egy 
tőről fakad: szeresd felebarátodat, mint önmagadat és még hozzáfűzött egy ígéretet is, 
illetve, egy nagyon nagy dicséretet. Ezt majd később mondom. 
 

Mi a szeretet  

Nagyon egyszerű emberi válaszokat adok, mindazok után a jézusi választ.  
 

A szeretet nem más, mint rendelkezésre állás, a szeretet azt jelenti,  
hogy rendelkezésére állok annak az embernek, aki a felebarátom. 
A felebarátisággal kapcsolatosan csak egy szempontot említek,  
mert a teológia válasza erre a kérdésre: felebarátom a közellevő.  
Felebarátom a szomszédom, vagy akihez legközelebb vagyok éppen 
és rendelkezésére állok nemcsak akkor,  
amikor szüksége van a másikra, hanem egyáltalán.  
Van szemem észrevenni azt, hogy neki mire van szüksége! 

 

Ehhez még hozzá kell tenni azt is, hogy a szeretet az, ami jót akar!  
A szeretet úgy akarja a jót, ahogy az annak a másiknak jó! 
Nem úgy akarja a jót, ahogy azt ő maga kitalálja.  
Van ehhez is szeme és érzéke, hogy 

azt a jót, amire a másiknak szüksége van,  
azt meg tudja tenni azért a másikért! 

 

Van énes szeretet és van önös szeretet.  
Az énes szeretet az a rendezett önszeretet,  
amely elfogadható, amely egyszerűen tudomásul veszi azt,  
hogy a másiknak lehet akármire szüksége.  
Az önös szeretet, ez az önszeretet, amely csak egyre figyel:  
az birtokolni akar, az kihasználni akar, az felhasználni akar! 

 

Ha most tovább lépünk abba a világba,  
amely világot Jézus hozott el, akkor kicsit mást kell mondani! 

Mindez igaz, de ez emberi okoskodásból születik. 
 

   A szeretet jézusi válasza 

Jézus nem az okfejtés útján válaszol, hanem Istenre hivatkozik!  
Mit mondott? Szeresd felebarátodat, mint önmagadat.  
Csakhogy ennek a fogalomnak az arám, vagy héber jelentése: 
Szeresd felebarátodat önmagad helyett! Ezt jegyezzük meg jól egy életre! 
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Ez az ijesztő!  
A világ azért nem tud mit kezdeni ezzel a kérdéssel,  
mert az istenszeretetet és emberszeretetet egymással kijátssza! 

Istenszeretetre hivatkozva mennyi embertelenséget követnek el! 
Emberszeretetre hivatkozva hátat fordítottak az Istennek!  
Ennek nem volt akkora üzenete, mint a keresztény Európában! 

Európa az emberszeretetre hivatkozva hátat fordított az Istennek 

és az emberszeretet megelőzi az istenszeretetet!  
 

Európa 

Az istenszeretetet nem kérdés! Vagy elfogadja valaki - azt, hogy Isten a teremtő, Isten az élet 
szerzője, az emberélet ajándék - vagy nem! Ha nem tudja elfogadni, akkor nem is szabad 

foglalkozni vele, mert amint egy ember ezt megtagadja, abban a pillanatban hátat fordított az 
Istennek, belemerül az emberek világába, ahol az emberistenekkel találkozunk! 

 

Tehát! 

Szeresd felebarátodat, mint önmagadat! 

Vagyis! 

Szeresd a másikat önmagad helyett! 
Nem úgy, hogy szereted magadat, de azért a másikat is. 

Ez a legnagyobb kihívás! 

És az, amit Jézus hozzáfűzött  
ennek az írástudónak a vallomásához! 

 

A döntő ez!  
Nem vagy messze Isten országától! Nincs ott még, de a felé halad!  
Gondoljunk Jézus első prédikációjára: Elérkezett hozzátok az Isten országa!  
Isten országa ebben a nagy emberi világban megjeleníti azt az újat,  
ami az ember életét teljessé teheti! 

 

Jézus, amikor a két parancsot egyesíti,  
ez azt jelenti, hogy istenszeretet és emberszeretet összetartozik! 
Az istenszeretetet emberszeretetünkkel igazoljuk!  
Jézus előtt a zsidók és valamiképpen istenhívő népek  
istenszeretetüket kifejezték áldozatokkal, bűnbánattal, vezekléssel, imákkal.  
Jézus egyértelművé teszi:  
Az istenszeretet az emberszeretetben mutatkozik meg! 

 

A jézusi válasz, közel vagy az Isten országához azt jelenti,  
Jézus azért jött, 
hogy elhozza ebbe az emberi világunkba az Isten szeretetét!  
Az ember, aki ezt el tudja fogadni,  

az megjeleníti ezt az istenszeretetet az emberszeretetben! 
Vagyis önmaga helyett szereti a másikat!  
Ezzel megjelenik ebben a világban az Isten országa!  
Mit jelent az Isten országa?  
Megkezdett örök élet! Isten országa köztetek van!  
Isten országa bennetek van!  
Isten országa ebben a világban van, de nem azonos a világgal!  
A világban élünk, de nem a világnak élünk!  
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Vagyis megjelenítjük ebben a világban a felebaráti szeretetet!  
Vagyis ezt a salto mortale-t végrehajtjuk!  
Jobban szeretni a másikat, mint magunkat!  
Önmagunk helyett szeretni a másikat!  
Fel se fogjuk, micsoda új helyzet teremtődik, ha az ember eljut idáig! 

 

Jézus nem véletlenül kezdi ezzel a megváltó művének hirdetését:  
Elérkezett hozzátok az Isten országa! 
A választ ma Jézustól hallottuk! 
Nekünk itt Európában ez a kérdés tétetik föl:  
Vissza tudjuk-e hozni az Isten országát Európába, vagy nem?  
Sajnos, mi magunk is kivonultunk belőle és engedtük,  

  hogy az emberi világ egyszerűen úgy radírozza ki  
ezt az értéket, ezt az egyetlen emberi utat,  
mint ahogy a kis gyerek a hibát kiradírozza a füzetében. 

 

A kérdés a fogalom tisztázása magunkban! 

A kérdés az, hogy ezt elfogadjuk-e?  
Ha hazamennek, a feleség merje elmondani a férjének,  
a férj a feleségének, a szülők a gyerekeknek, a gyerekek a szüleiknek,  
az emberek a barátaiknak, hívők a másik hívőnek.  
A kérdés erről szól:  
Lesz-e keresztény Magyarország?  
Lesz-e keresztény Európa?  
Ezt nem egyesek fogják visszaszerezni,  

hanem vagy mindenki, vagy senki!  

Micsoda lehetőség!  
Ez a boldogságunk útja!  
Az értelmes életünk útja! Nincs más út!  
Ne akarjuk ügyeskedéssel más utakra felcserélni.  
Isten velünk van és segít, ha ezt az utat választjuk!  

 

+  A M E N  + 

 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Bűn van elég! 
Mindegyikünk rengeteg bűnterhet cipel! 
Ne felejtsük el, a szeretet sok bűnt eltakar! 

Ez a kiút! Aztán talán még nekünk is sikerül 
jobbnak lenni, hiszen, aki jót tesz az, jobb lesz! 

 


